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Vážení členové a členky družstva, 
při hodnocení právě uplynulého roku lze říci, že se řadí k letům úspěšným, nicméně 
bouřlivým. Výsledky roku jsou poznamenány prudkým poklesem cen prakticky všech 
komodit, mírným poklesem cen některých vstupů, zejména nafty a vysokou mírou 
nejistoty v celém sektoru zemědělství. Z hospodářského výsledku družstva je patrné, 
že se nám dařilo problémy vyrovnávat a za to patří velký dík zaměstnancům družstva, 
ale i vlastníkům půdy a všem členům družstva.   
Pěstitelské výsledky loňského roku jsou velmi dobré. Vysoký byl výnos pšenice na 
úrovni 8,36 t/ha, zopakoval se velmi pěkný výnos ječmene přes 8 t/ha. Velmi pěkný 
byl výnos máku 0,92 t/ha a řepky 3,84 t/ha.  
Na dané podmínky byl pěkný výnos cukrovky ve výši 75,29 t/ha přepočítané řepy. 
Výnos byl negativně ovlivněn rekordní délkou kampaně, protože řepa se vozila ještě 
v druhé polovině února, pochopitelně s nižší cukernatostí. Navíc do začátku r. 2024 
zůstal vysoký podíl cukrovky z celkové sklizně.  
Po raketových nárůstech cen hnojiv, osiv a prostředků chemické ochrany rostlin došlo 
v loňském roce k určité stabilizaci cen a růst již dále nepokračoval. Bohužel naprosto 
opačný trend nabraly ceny produkce. Ceny obilí i řepky během velmi krátké doby klesly 
na méně než polovinu předchozího roku. O důvodech se můžeme jen dohadovat.  

Užitkovost dojnic byla v loňském roce cca o 0,4 l vyšší než v roce předchozím. Vyšší 
užitkovost spojená s nárůstem stavů znamenala nejen rekordní množství dodaného 
mléka, ale i rekordní tržby za mléko, které dosáhly hodnoty 42,8 mil. Kč. Průměrná 
realizační cena mléka poklesla oproti předchozímu roku na 10,92 Kč/l. Produkce 
hovězího žíru byla v loňském roce ukončena a telata - býčci jsou prodávána okolo  

1 měsíce stáří vesměs na vývoz.  

Do produkce ovoce a tím i do tržeb v loňském roce negativně zasáhlo jarní velmi 
chladné počasí. V době květu a tvorby plůdku třešní a následně i jabloní proběhlo 
několik mrazivých nocí, které výrazně snížily výnos i kvalitu ovoce. Třešní se sklidilo a 
prodalo něco málo přes tunu a jablek jsme sklidili pouze 160 t. Prodalo se spolu se 
zásobami z předešlé sklizně přes 200 t.  

 

Hospodářský výsledek 

Loňský rok skončil ziskem ve výši 3 973 tis. Kč po zdanění. Je to výsledek, který lze 
v daných podmínkách hodnotit pozitivně vzhledem k problémům, které se nyní 
v zemědělství projevují. 

Díky vysokým cenám ze začátku roku a velmi slušné produkci jsou tržby za rostlinné 
komodity vyšší o 6 mil. Kč, tržby za mléko jsou vyšší o 3 mil. a tržby za zvířata, kdy se 
souběžně prodávali býci a zároveň telata, jsou vyšší o 2,3 mil. Naopak se snížily příjmy 
z podpor státu, kdy vlivem redistributivní platby a zrušení některých dotačních titulů 
přišlo naše družstvo o 2,5 mil. Kč. 

 

Investice 

V loňském roce jsme zrealizovali řadu investic a oprav. Náhradou za starší a 
poruchové stroje jsme pořídili nový lis na kulaté balíky Kuhn, novou žací lištu Krone a 
kombinovaný kypřič Opall Agri. Dokončili jsme opravu víceúčelové haly v Bašnicích, 
zahájili jsme rozsáhlou opravu dílny v Bříšťanech a před dokončením je instalace 
fotovoltaické elektrárny v Petrovičkách.   
 



Plán na rok 2024 
Plán na rok 2024 vychází z osevního plánu kde uvažujeme se standardními plochami 
hlavních plodin zmenšené o úbytek půdy způsobené např. výstavbou dálnice, dále z 
obratu stáda a předpokladu udržení resp. nárůstu stavů dojnic a užitkovosti. Dále 
vycházíme z předpokladu, že ceny zemědělských komodit budou i nadále na nízké 
cenové hladině. Státní podporu počítáme ve stejné úrovni jako předchozí rok, tedy 
výrazně sníženou. Na druhé straně již nepředpokládáme výrazné zdražení vstupů.  
Produkci ovoce plánujeme na průměrné úrovni, pokud nebude negativně ovlivněna 
nestabilním počasím.  
Do investičního plánu pro rok 2024 jsme zařadili pořízení nového pluhu náhradou za 
stávající pluh Lemken, na kterém vzrůstá potřeba oprav. 
Stavební investice nebo opravy zahrnují oddělení boxů na krmiva od skladovacích 
prostor v hale v Bříšťanech, opravu příjezdové cesty do střediska Bříšťany a opravu 
střechy na produkční stáji v Bříšťanech, na kterou byla v předešlých letech vytvářena 
rezerva. 
Dále budeme pokračovat v nákupu půdy. 
Stejně jako v předchozích letech bude i v roce 2024 naším cílem dosažení dobrého 
hospodářského výsledku družstva, další rozvoj majetku družstva a zhodnocení 
vložených podílů našich členů.   

 

 

V Bašnicích, duben 2024 

 
 
 
 
                                                                           Ing. Libor Divoký 
        předseda představenstva ZD Bašnice 

 

 

 


